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MAREK K£ODZIÑSKI

PODZIÊKOWANIA JUBILATA

Szanowni Pañstwo! 

Pad³o tu wiele mi³ych s³ów pod moim adresem, za co chcia³bym bardzo
podziêkowaæ. Na pewno ani moja osoba, ani moja praca nie zas³uguj¹ na tak
wysok¹ ocenê. Zdajê sobie sprawê, ¿e o Jubilacie, szczególnie przy tak okr¹-
g³ej rocznicy, jak¹ jest 70-lecie, inaczej mówiæ nie wypada. 

Tym niemniej wszystkie ¿yczliwe s³owa, które pad³y dziœ pod moim adre-
sem, zachowam g³êboko we wdziêcznej pamiêci. 

Bardzo dziêkujê wszystkim za przybycie na tak wa¿n¹ dla mnie uroczy-
stoœæ. 

Profesor Jan Górecki wspomnia³ o moich publikacjach, w liczbie zbli¿a-
j¹cej siê do czterystu. Bardziej istotne od liczby publikacji, liczby stron jest
ich jakoœæ. Dziœ na tej sali s¹ liczne osoby, których publikacje s¹ dla mnie
niedoœcig³ym wzorem do naœladowania. 

Przyjmujê tak¿e z wdziêcznoœci¹ pozytywn¹ ocenê mojej pracy jako ad-
ministratora IRWiR-u, zdaj¹c sobie jednoczeœnie sprawê, jak wiele jeszcze
nierozwi¹zanych problemów zostawiam nowo wybranemu dyrektorowi, pro-
fesorowi dr. hab. Andrzejowi Rosnerowi. 

Nale¿ê niew¹tpliwie do tych szczêœliwców, którzy ca³e swoje ¿ycie zawo-
dowe przepracowali w jednej instytucji. W Instytucie uzyska³em wszystkie
stopnie naukowe. W Instytucie, po trzech œwietnych dyrektorach: profesorze
Dyzmie Ga³aju – za³o¿ycielu IRWiR-u, profesorze Józefie Okuniewskim
oraz profesor Marii Wieruszewskiej, kole¿anki i koledzy obdarzyli mnie
wielkim zaufaniem, powierzaj¹c w³aœnie tê funkcjê. 

Koniec lat dziewiêædziesi¹tych by³ okresem bardzo trudnym dla wielu
placówek PAN, w tym i dla naszego Instytutu. To, ¿e uda³o siê nam wspól-
nie z profesorem Andrzejem Rosnerem przezwyciê¿yæ kryzys, jest na pewno
sukcesem nie tylko dyrekcji, ale wszystkich pracowników naukowych i ad-
ministracyjnych. Nie ukrywam jednak, ¿e mam ogromn¹ satysfakcjê, i¿
przekazujê swemu nowo wybranemu dyrektorowi, profesorowi dr. hab. An-
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drzejowi Rosnerowi Instytut, który cieszy siê bardzo dobr¹ renom¹. 
Trudno by³oby Instytutowi osi¹gn¹æ obecn¹ pozycjê w kraju bez wsparcia

wielu osób i instytucji. Pozwol¹ Pañstwo, ¿e wymieniê kilku z nich. 
Chcia³bym podziêkowaæ Panu Ministrowi Markowi Sawickiemu za mi³e

s³owa i ¿yczenia i za Pana obecnoœæ na tej dzisiejszej, tak wa¿nej dla mnie
uroczystoœci. Chcia³bym na Pana rêce z³o¿yæ podziêkowania Ministerstwu
Rolnictwa i Rozwoju Wsi za d³ugie lata wspó³pracy i powierzanie zarówno
mnie, jak i innym pracownikom Instytutu cz³onkostwa w wielu wa¿nych ra-
dach, komisjach i komitetach. IRWiR sta³ siê pewnego rodzaju zapleczem
eksperckim dla kierowanego przez Pana resortu. W³adze Ministerstwa za-
wsze by³y ¿yczliwie nastawione do Instytutu, za co chcia³bym Panu Mini-
strowi bardzo podziêkowaæ. 

Bez pomocy profesora dr. Micha³a Kleibera, kiedy by³ przewodnicz¹cym
KBN, nie powsta³by w IRWiR tak wa¿ny Zak³ad Integracji Europejskiej, na
który KBN przeznaczy³ dodatkowe œrodki ze swego bud¿etu. 

¯yczliwoœæ zarówno kolejnych przewodnicz¹cych Wydzia³u I PAN, jak
i pracowników administracyjnych tego¿ Wydzia³u okaza³a siê bezcenna, za
co chcia³bym z³o¿yæ podziêkowanie obecnemu przewodnicz¹cemu, profeso-
rowi dr. hab. Stanis³awowi Mossakowskiemu, oraz wiceprzewodnicz¹cej
Wydzia³u I PAN, profesor dr hab. Miros³awie Drozd-Piaseckiej. 

Prezes Agencji W³asnoœci Rolnej Skarbu Pañstwa, potem Agencji Nieru-
chomoœci Rolnych, dr Adam Tañski nigdy nie odmówi³ finansowania przez
Agencjê projektów badawczych wykonywanych przez IRWiR, a zwi¹zanych
z sytuacj¹ rodzin by³ych pracowników PGR. Potem, gdy dr Adam Tañski zo-
sta³ ministrem rolnictwa, równie¿ Instytut móg³ liczyæ zawsze na jego ¿ycz-
liwe wsparcie. 

Z kolei profesor Miros³aw Pietrewicz, bêd¹c ministrem skarbu i wicepre-
mierem, zorganizowa³, na moj¹ proœbê, spotkanie w swym gabinecie z prze-
wodnicz¹cym KBN, profesorem Aleksandrem £uczakiem. Na spotkaniu szu-
kaliœmy sposobów poprawy fatalnej wtedy kondycji finansowej IRWiR-u.
Co prawda niewiele z tego spotkania wynik³o, ale licz¹ siê dobre chêci pro-
fesora Miros³awa Pietrewicza, co udowadnia³ jeszcze kilkakrotnie, z jak¹-
kolwiek spraw¹ siê do niego zwróci³em. 

Prezes Fundacji Wspomagania Wsi, Piotr Szczepañski, równie¿ nie odmó-
wi³ nigdy dofinansowania naszych publikacji instytutowych lub konferencji. 

Dyrektor FAP-y, potem wiceminister rolnictwa, a teraz europose³, dr Cze-
s³aw Siekierski – zawsze mog³em liczyæ na jego przychylnoœæ i pomoc, za-
równo gdy by³em dyrektorem Centrum Naukowo-Wdro¿eniowego na
SGGW, jak i dyrektorem IRWiR-u. W tym okresie FAPA wydawa³a w tysi¹-
cach egzemplarzy ksi¹¿ki instytutowe, a w Centrum realizowa³em parê tema-
tów z programu PHARE. 

Kolejny wiceminister rolnictwa, Jan Ardanowski, zawsze i wszêdzie pod-
kreœla³ swe uznanie dla dzia³alnoœci naszego Instytutu. 

Prezesi Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa – Henryk An-
tosiak, Wojciech Pomajda, Miros³aw Mielniczuk, Grzegorz Spychalski, Mi-
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ros³aw Drygas – nigdy nie wyszed³em z ich gabinetu bez za³atwienia kon-
kretnej sprawy. 

Nie mogê tu nie wspomnieæ o bardzo wa¿nej Fundacji wspomagaj¹cej wiele
instytutowych inicjatyw – Europejskim Funduszu Rozwoju Wsi Polskiej.
Wspólnie z Fundacj¹ zorganizowaliœmy kilka konferencji i wydaliœmy parê do-
brych ksi¹¿ek. Bêd¹c cz³onkiem Zarz¹du, a teraz jego prezesem, uzyska³em
szansê ³¹czyæ w Fundacji wiedzê teoretyczn¹, wynikaj¹c¹ z badañ, z konkretny-
mi, praktycznymi projektami, s³u¿¹cymi rozwojowi obszarów wiejskich. 

Chcia³bym tu te¿ wymieniæ marsza³ka województwa opolskiego, a teraz
wojewodê opolskiego, Ryszarda Wilczyñskiego – mimo ¿e w Opolu s¹
œwietne uczelnie, a tak¿e w pobliskim Wroc³awiu, to Pan Ryszard Wilczyñ-
ski wspó³pracê nawi¹za³ z IRWiR-em, czyni¹c z Instytutu konsultanta
w wielu kwestiach. 

Pani Urszula Budzich-Szuka³a z Funduszu Wspó³pracy równie¿ wybra³a
nasz Instytut, jako g³ównego partnera do wspó³pracy z Funduszem. 

Lista osób i instytucji, którym tak wiele zawdziêczam, jest bardzo d³uga
i przepraszam, jeœli nie wszystkich wymieni³em. 

Zadziwiaj¹ce jest, ile na swej drodze spotka³em osób, które tak niezwykle
pozytywnie reagowa³y na logo PAN lub logo IRWiR. Na przyk³ad starosta
powiatu zambrowskiego, Stanis³aw Krajewski – wystarczy³a jedna rozmowa
telefoniczna i zorganizowa³ na swym terenie wycieczkê dla licznego grona
goœci zagranicznych Instytutu. 

Profesor Seweryn Kuku³a, dyrektor IUNG-u, i jego zastêpca profesor Sta-
nis³aw Krasowicz – na jeden sygna³ telefoniczny zorganizowali dla IRWiR-u
i jego goœci wspania³e warsztaty terenowe w województwie lubelskim, wk³a-
daj¹c w to wiele czasu i pracy. 

Trzeba siê „urodziæ w czepku”, aby móc wspó³pracowaæ z tak wspania³y-
mi ludŸmi. Za to wszystko osobom tu wymienionym i niewymienionym ser-
decznie dziêkujê. 

Chcia³bym podkreœliæ, ¿e wiele cennych kontaktów i znajomoœci wynio-
s³em z 7-letniego okresu pracy na SGGW, gdy kierowa³em Centrum Nauko-
wo-Wdro¿eniowym, co okaza³o siê potem bardzo pomocne i przydatne
w kierowaniu IRWiR-em. W Centrum nauczy³em siê pozyskiwaæ œrodki na
dziesi¹tki tematów badawczych oraz nawi¹za³em wiele cennych znajomoœci.
Moim poczynaniom na SGGW patronowa³, daj¹c mi ogromn¹ swobodê
w podejmowaniu decyzji, ówczesny Rektor tej Uczelni, profesor Jan Górec-
ki. Wspiera³a mnie wtedy profesor Katarzyna Duczkowska-Ma³ysz, pe³ni¹ca
funkcjê wiceministra rolnictwa, a tak¿e dr Miros³aw Drygas, pracuj¹cy
wówczas jeszcze w Ministerstwie Rolnictwa, oraz Jerzy Rey, dawny pracow-
nik IRWiR-u, a w tym okresie wiceminister rolnictwa, lecz najbardziej chy-
ba dr Czes³aw Siekierski. 

Za ten okres pracy w Centrum pragnê podziêkowaæ przy tej okazji profe-
sorowi Janowi Góreckiemu i wielu innym pracownikom SGGW. By³ to nie-
zwykle pasjonuj¹cy i wielce po¿yteczny etap w mojej dzia³alnoœci, bez któ-
rego by³oby mi bardzo trudno zarz¹dzaæ IRWiR-em. 
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Nie mogê te¿ nie wspomnieæ o moich zwi¹zkach z Akademi¹ Rolnicz¹
w Szczecinie. Moja przygoda badawcza na pograniczu polsko-niemieckim
zaczê³a siê w 1990 roku, kiedy to z profesorami: Józefem Okuniewskim,
Mieczys³awem Adamowiczem, Stanis³awem Stañko, Czes³awem Farkow-
skim, Katarzyn¹ Duczkowsk¹-Ma³ysz i jej dzieæmi, Ma³gorzat¹ Duczkow-
sk¹-Piaseck¹, W³odzimierzem Dzunem, Andrzejem Rosnerem, jeŸdziliœmy
po wsiach gminy Myœlibórz, przeprowadzaj¹c wywiady ankietowe w gospo-
darstwach i firmach, z samorz¹dem itd. i wydaj¹c potem monografiê rozwo-
ju spo³eczno-gospodarczego tej gminy, organizuj¹c tak¿e polsko-niemieck¹
konferencjê, na któr¹ z Niemiec przyjecha³o kilkudziesiêciu naukowców.
By³o to naprawdê znacz¹ce wydarzenie nie tylko dla tej gminy, ale tak¿e dla
naszego zespo³u badawczego. 

Potem by³y inne granty i inne badania, i coraz liczniejsze kontakty z na-
ukowcami z Niemiec i z szefami fundacji niemieckich w Polsce, a badania
dotyczy³y wielofunkcyjnego rozwoju pogranicza polsko-niemieckiego,
w których pomaga³ mi zawsze profesor Andrzej Rosner, profesor Józef Oku-
niewski i wiele innych osób z IRWiR-u. 

Moja przygoda z tymi terenami trwa nadal poprzez pracê w Akademii
Rolniczej w Szczecinie. Jedni je¿d¿¹ do Kielc, inni do Radomia lub Bia³ego-
stoku, ja wybra³em odleg³y Szczecin. Korzyœci z tej wspó³pracy s¹ obopól-
ne. Instytut, wspólnie z Wydzia³em Ekonomiki i Organizacji Gospodarki
¯ywnoœciowej AR w Szczecinie, zorganizowa³ ju¿ nie jedn¹ konferencjê,
wyda³ kilka ksi¹¿ek. W naszym Instytucie doktoryzowali siê pracownicy na-
ukowi ze Szczecina. 

Chcia³bym na rêce zarówno dziekanów: profesor Gra¿yny Karmowskiej,
profesora Grzegorza Spychalskiego, profesora Antoniego Mickiewicza, któ-
ry przyjmowa³ mnie do pracy, jak i innych pracowników Wydzia³u z³o¿yæ
podziêkowania za wielk¹ ¿yczliwoœæ w stosunku do mojej osoby i za wspa-
nia³y klimat, jaki stworzono mi przez lata mojej pracy na Wydziale. 

Jeœli mowa o wspó³pracy, ¿yczliwoœci i ogromnych korzyœciach z tych
kontaktów p³yn¹cych dla mnie, to nie mogê nie wspomnieæ jeszcze raz
o SGGW, ale tym razem nie o Centrum Naukowo-Wdro¿eniowym, ale o Wy-
dziale Ekonomiczno-Rolniczym, a teraz Wydziale Nauk Ekonomicznych.
Moja praca magisterska, a potem wszystkie stopnie naukowe by³y przepro-
wadzane przed Rad¹ tego Wydzia³u. Dziekan Wydzia³u, profesor Bogdan
Klepacki, od lat jest Przewodnicz¹cym Rady Naukowej IRWiR-u. Chcia³-
bym w³adzom tego Wydzia³u i licznemu gronu moich przyjació³ na tym Wy-
dziale z³o¿yæ serdeczne podziêkowania za liczne dowody sympatii, liczne
przyjazne gesty zarówno w stosunku do mnie, jak i Instytutu. 

Mia³em w ¿yciu szczêœcie, ¿e czêsto na swej drodze spotyka³em niezwy-
k³e osobowoœci, wybitnych naukowców, z którymi zawsze uda³o mi siê na-
wi¹zaæ bliskie kontakty i którym tak wiele zawdziêczam, za co w dniu dzi-
siejszym chcia³bym serdecznie podziêkowaæ. 

Chcia³bym szczególnie gor¹ce podziêkowania skierowaæ do pracowników
Instytutu. Niewielu dyrektorom jest dane pracowaæ z tak wspania³ym zespo-
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³em. Z kierownikami zak³adów, zwi¹zkami zawodowymi, administracj¹, pra-
cownikami naukowymi – wspó³praca by³a bezkonfliktowa, powiedzia³bym –
wrêcz idealna. 

Profesorowi Jerzemu Wilkinowi chcia³bym podziêkowaæ za inicjatywê
zorganizowania tej konferencji, a tak¿e wszystkim kole¿ankom i kolegom,
którzy mu w tym pomagali. 

Na zakoñczenie chcia³bym wymieniæ niezwykle wa¿n¹ dla mnie i mojej
kariery placówkê naukow¹ – Instytut Ekonomiki Rolnictwa i Gospodarki
¯ywnoœciowej, z którego dyrektorem, profesorem Andrzejem Kowalskim,
³¹cz¹ mnie stosunki nacechowane wzajemn¹ ¿yczliwoœci¹. Odbyliœmy razem
wiele dyskusji o ró¿nych potencjalnych formach wspó³pracy naszych Insty-
tutów. IRWiR-owskie seminaria i konferencje znacznie zyskuj¹ dziêki udzia-
³owi profesora Wojciecha Józwiaka, profesora Józefa Zegara, doktora Janu-
sza Rowiñskiego, profesora Franciszka Tomczaka, a tak¿e innych pracowni-
ków IERiG¯. Chcia³bym podziêkowaæ za tê dotychczasow¹ wspó³pracê, któ-
ra by³a i jest bardzo wa¿na nie tylko dla mnie osobiœcie, ale i dla IRWiR-u. 

Chcia³bym równie¿ s³owa podziêkowania skierowaæ do mojej rodziny –
¿ony i dzieci, którzy przez d³ugie lata dzielnie znosili w domu sytuacjê obec-
nego cia³em, ale nieobecnego czêsto duchem ojca, ma³¿onka, który zbyt czê-
sto przesiadywa³ wieczorami w swoim pokoju wœród stert papierów, ma³o
uczestnicz¹c w ¿yciu rodzinnym. Bez zrozumienia i tolerancji ze strony
cz³onków mojej najbli¿szej rodziny dla mego zbyt wyd³u¿onego dnia pracy
trudno by³oby doszukaæ siê dziœ w moim dorobku tych elementów, o których
tu wspomnia³ profesor Jan Górecki i inni. Za co serdecznie ¿onie i dzieciom
– dziêkujê. 

Dzisiejsza uroczystoœæ jest niezwykle wa¿nym wydarzeniem w moim ¿y-
ciu i pamiêæ o niej zachowam d³ugo oraz wdziêcznoœæ dla wszystkich tu
obecnych. 
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